

Między socjologią polityki
a
antropologią polityki

PRACE
NAUKOWE



UNIWERSYTETU
ŚLĄSKIEGO
W KATOWICACH

NR 2649

Między socjologią polityki a antropologią polityki

pod redakcją
JACKA WODZA

Wydawnictwo Uniwersytetu Śląskiego



Katowice 2009

Redaktor serii: Socjologia
MAREK S. SZCZEPAŃSKI

Recenzent
ANNA BARSKA

Publikacja będzie dostępna — po wyczerpaniu nakładu —
w wersji internetowej:

Śląska Biblioteka Cyfrowa
www.sbc.org.pl

Spis treści

JACEK WÓDZ	
Dlaczego antropologia polityki? Zamiast wprowadzenia	7
ELOÍSA DEL PINO	
Instytucjonalizacja hiszpańskiego modelu państwa autonomii regionalnych: ewolucja postaw obywatelskich od 1980 do 2004 roku	13
ROBERT PYKA	
Wpływ egalitaryzmu na dyskurs publiczny we Francji (w kontekście jego infiltracji przez idee liberalne)	38
RENATA JANKOWSKA	
Konflikt społeczny na Cyprze	56
ANNA RYCMAN	
Rytuał jako sposób budowania rzeczywistości politycznej	69
EWA JASIŃSKA	
Zjawisko współczesnego mitu politycznego. Mit Joanny d’Arc — studium przypadku	83
AGNIESZKA WRÓBEL	
Analiza dyskursu politycznego Ligi Północnej	95
RENATA JANKOWSKA	
Wokół problemu tożsamości narodowej Belgów	109
MARZENA GIBAS	
Geneza i ewolucja niektórych elementów tożsamości narodowej Algier- czyków	122
BARBARA SŁANIA	
Gry językowe: polski antysemityzm czy żydowski antypolonizm?	139

KATARZYNA PONIKOWSKA, AGATA ZYGMUNT

Polityczne implikacje aliansów feminizmu i ekologii 151

MAREK DZIEWIERSKI

Przestrzeń, duchowość i praktyki znaczące 170

BOŻENA PACTWA

Kościół greckokatolicki w Polsce: pomiędzy duchowością, duszpasterstwem
a społeczno-narodowym zaangażowaniem 184

Summary 203

Résumé 205

Between the Sociology and Anthropology of Politics

Summary

The work is a collection of several studies and essays showing the usefulness of an empirical approach towards the understanding of contemporary political issues signaled in the title. Most of the texts results from the empirical experience of both the editor of this volume and its authors. These are the articles depicting the research method used in the University of Silesia. Their brief characteristic is presented below in the order given in the book.

Eloísa del Pino: *Institutionalization of a Spanish Model of a City of Regional Autonomies: Evolution of Citizen Attitudes Between 1980 and 2004* — the analysis of the materials presenting the attitudes of the Spanish citizens towards changes in terms of the understanding of citizenship taking place in this country.

Robert Pyka: *The Influence of Egalitarianism on the Political Discourse in France (in the Context of Its Infiltration by Liberal Ideas)* — an attempt to show characteristic features of the French community with respect to deep loads of a cultural and political identity.

Renata Jankowska: *A Social Conflict in Cyprus* — a presentation of the complexity of a political identity of the island and dynamics of changes of a cultural identity of Cyprus Greeks and Turks.

Anna Rycman: *A Ritual as a Means of Building a Political Reality* — the analysis of the functioning of a ritual in a political reality and social functions of a ritual in shaping social dynamics.

Ewa Jasińska: *The Phenomenon of a Contemporary Political Myth. The Myth of Joanna d'Arc — the Case Study* — an attempt to present contemporary functions of a political myth on the example of the myth of Joanna d'Arc.

Agnieszka Wróbel: *The Analysis of a Political Discourse of the Northern League* — an explanation of this political phenomenon via the notion of an Italian regionalism and its cultural features.

Renata Jankowska: *Around the Issue of Belgians' National Identity* — an anthropological and political analysis allowing for a deep understanding of a Flamand-Valon conflict.

Marzena Gibas: *The Origin and Evolution of Some of the Elements of the Algerians' National Identity* — an explanation of a dynamics of an Algerian national identity via an analysis of cultural aspects of shaping the Algerian nation.

Barbara Ślania: *Language Games: Polish Antisemitism or Jewish antipolonism?* — a presentation of the specificity of the contemporary antisemitism by means of the notion of “a symbolic Jew” in culture.

Katarzyna Ponikowska, Agata Zygmunt: *Political Implications of the Alliances of Feminism and Ecology* — a discussion of the relationship between the ideology of feminism and ecology by means of references to a practical and institutional sphere of co-existence of feminism and ecology on the example of the Green Parties.

Marek Dziewierski: *Space, Spirituality and Important Practices* — a presentation of Ukrainian communities in Poland, their relations with space and local practices: a description of typical affiliations in connection with a territory, religion and ethnicity.

Bożena Pactwa: *A Greek Catholic Church in Poland: Between Spirituality, Pastoral Work and a Socio-national Engagement* — the history of the Greek Catholic church via a description of religion as one of the most important constituents of the Ukrainian culture.

Key words: sociology of politics, anthropology of politics, political discourse, citizenship, political myth, national identity, ritual, spirituality

Entre la sociologie de la politique et l'anthropologie de la politique

R é s u m é

Le livre présent contient quelques études et quelques essais démontrant l'utilité de l'optique scientifique, signalée dans le titre du volume, pour la compréhension des phénomènes politiques contemporains. La plupart des textes résultent de l'expérience scientifique de même du rédacteur scientifique de ce tome que des auteurs des textes particuliers; ce sont alors des articles prouvant la méthode de recherches employée à l'Université de Silésie. Voici leurs caractéristiques lapidaires présentées dans l'ordre de leur apparition dans la publication:

Eloisa del Pino: *Institutionnalisation du modèle espagnol du pays des autonomies régionales: évolution des attitudes civiques dans la période de 1980 à 2004*, est une analyse des matériaux montrant des attitudes des Espagnols face aux changements de la notion du civisme qui se produisent dans ce pays.

Robert Pyka: *L'influence de l'égalitarisme sur le discours politique en France (dans le contexte de son infiltration par des idées libérales)*, est une tentative de présenter des traits caractéristiques de la société française par rapport aux couches profondes de l'identité culturelle et politique.

Renata Jankowska: *Le conflit social en Chypre*, la présentation de la complexité de l'identité politique de cette île et de la dynamique des transformations de l'identité culturelle des Grecs et des Turcs chypriotes.

Anna Rycman: *Rituel comme moyen de construire la réalité politique*, est une analyse du fonctionnement du rituel dans la réalité politique et des fonctions sociales du rituel dans la formation de la dynamique sociale.

Ewa Jasińska: *Le phénomène d'un mythe politique contemporain. Le mythe de Jeanne d'Arc — étude du hasard* est une tentative de démontrer des fonctions contemporaines du mythe politique à l'exemple de Jeanne d'Arc.

Agnieszka Wróbel: *Analyse du discours politique de la Ligue du nord*, explique ce phénomène politique à travers la notion du régionalisme italien et ses traits culturels.

Renata Jankowska: *Autour du problème de l'identité nationale des Belges*, est une analyse anthropologique et politique permettant un approfondissement de compréhension du conflit wallon-flamand.

Marzena Gibas: *Genèse et évolution de certains éléments de l'identité nationale des Algériens*, explique la dynamique de l'identité nationale algérienne à travers une analyse des aspects culturels de la formation de la nation algérienne.

Barbara Slania: *Jeux linguistiques: antisémitisme polonais ou antipolonisme juif?*, montre la spécificité de l'antisémitisme contemporain par le moyen de la notion d'un «Juif symbolique» dans la culture.

Katarzyna Ponikowska, Agata Zygmunt: *Les implications politiques des alliances du féminisme et de l'écologie*, présentent le rapport des idéologies du féminisme et de l'écologie par l'évocation à une sphère pratique et institutionnelle de la coexistence de l'écologie et du féminisme, à l'exemple du parti des verts.

Marek Dziewierski: *Espace, spiritualité et pratiques significatives*, montre des milieux ukrainiens en Pologne, avec leur relation avec l'espace et des pratiques locales; c'est une description des filiations typiques liant avec le territoire, la religion et l'ethnie.

Bożena Pactwa: *Eglise grecque-catholique en Pologne: entre la spiritualité, le pastoral et l'engagement national et social*, présente l'histoire de l'Eglise grecque-catholique à travers la religion comme un des facteurs déterminants de la culture ukrainienne.

Mots-clés: sociologie de la politique, anthropologie de la politique, discours politique, civisme, mythe politique, identité nationale, rituel, spiritualité.

Redaktor
JERZY STENCEL

Projektant okładki
PAULINA TOMASZEWSKA-CIEPLY

Redaktor techniczny
MAŁGORZATA PLEŚNIAR

Korektor
LIDIA SZUMIGAŁA

Copyright © 2009 by
Wydawnictwo Uniwersytetu Śląskiego
Wszelkie prawa zastrzeżone

ISSN 0208-6336
ISBN 978-83-226-1776-2

Wydawca
Wydawnictwo Uniwersytetu Śląskiego
ul. Bankowa 12B, 40-007 Katowice
www.wydawnictwo.us.edu.pl
e-mail: wydawus@us.edu.pl

Wydanie I. Ark. druk. 13,0. Ark. wyd. 15,0. Przekazano do łamania we wrześniu 2008 r. Podpisano do druku w marcu 2009 r. Papier offset. kl. III, 90 g

Cena 23 zł

Łamanie: Pracownia Składu Komputerowego
Wydawnictwa Uniwersytetu Śląskiego
Druk i oprawa: SOWA Sp. z o.o.
ul. Hrubieszowska 6a, 01-209 Warszawa